



الجمهورية العربية السورية

جامعة دمشق

كلية الحقوق

قسم القانون الجزائي

المواجهة الجزائية لظاهرتي التسول والتشرد دراسة مقارنة

رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في القانون الجزائي

إعداد

بتول حسان الجبان

إشراف

الدكتورة رزان العلي

الأستاذ المساعد في قسم القانون الجزائي- كلية الحقوق- جامعة دمشق

المخلص

المواجهة الجزائرية لظاهرتي التسول والتشرد - دراسة مقارنة بين القانون السوري والقوانين الجزائرية لمختلف الدول، فمن خلال قانون العقوبات السوري رقم 148 لعام 1949 وتعديلاته، خاصة التعديل الأخير وفق القانون رقم 8 الصادر في عام 2019، نجد أنه تم إضافة كلمات و عبارات قانونية لمحاولة تحديد مفهومي التسول والتشرد، ولإحاطة بكل حالات التسول والتشرد وأشكالها ووسائلها القديمة والحديثة، كما شدد التعديل الأخير العقوبات والغرامات المفروضة على مرتكب جريمة التسول أو التشرد أو كلاهما معاً. فالتعديل الذي أتى به القانون رقم 8 لعام 2019 في نصوص قانون العقوبات 596 - 597 - 599 - 604، تتطلب منا دراسة ظاهرتي التسول والتشرد دراسة موسعة وأكثر عمقاً انطلاقاً من عنوان الفصل الأول من الباب العاشر من قانون العقوبات السوري" في الجرائم التي يرتكبها أشخاص خطرون بسبب عادات حياتهم" حتى نهاية نص المادة 604 منه.

وذلك لمعرفة ما المقصود من الخطورة الاجرامية، وكيف عدّ المشرع الجزائري التسول المتسول والمشرد أشخاصاً خطرين بسبب عادات حياتهم، إضافةً لطرح الكثير من التساؤلات لا بد من الإجابة عليها، وأهم هذه التساؤلات: ماهي الخطورة الاجرامية التي قصدها المشرع السوري في تحديده مصطلح أشخاص خطرين؟، ما هي المسوغات التي دفعت بالمشرع الجزائري لمواجهة المتسولين والمشردين؟، ما مدى ارتباط جريمتي التسول والتشرد بالجريمة المنظمة العابرة للحدود الوطنية؟، وهل تمكن المشرع الجزائري السوري من خلال صياغته التشريعية وسياسته الجزائرية بالمقارنة مع باقي التشريعات الجزائرية لمختلف الدول التي جرّمت التسول والتشرد، من تغطية كافة الحالات والوسائل الجديدة للتسول والتشرد؟ وكل ذلك لبيان سياسة المشرع السوري الجزائرية في تجريم التسول والتشرد، وسياسته العقابية المتبعة، ومقارنة نصوصه القانونية المتعلقة بالتسول والتشرد مع النصوص القانونية الأخرى لتشريعات دول الجزائرية. من أجل التوصل إلى مجموعة من النتائج والمقترحات البحثية، أهمها ضرورة ربط النصوص القانونية التي تجرم التسول والتشرد مع أرض الواقع، وجعل تلك النصوص القانونية أكثر رهبة عند تطبيقها لدى أفراد المجتمع، لمنع تفاقم ظاهرتي التسول والتشرد وانتشارهما، وحفاظاً على حياة أفراد المجتمع، وحمايةً للمجتمع من أي خطر محتمل وقوعه في المستقبل.



Syrian Arab Republic
Damascus University
Faculty Of Law
Department penal law

The Legislative Penal Confrontation Of Begging And Homelessness A Comparative Study

A dissertation submitted in partial fulfillment of the
requirements for the degree of Master in penal law

BY

Batoul Hassan Aljabban

Supervisor

Dr. Razan Alolabi

**Assistant Professor in the Department of penal Law - Faculty
of Law - Damascus University**

2023

Abstract

Penal confrontation of the phenomena of begging and vagrancy, a comparative study between Syrian law and the penal laws of various countries. Through the Syrian Penal Code No. 148 of 1949 and its amendments, especially the last amendment according to Law No. 8 issued in 2019, we find that legal words and phrases have been added to try to define the concepts of begging and vagrancy, and to cover all cases of beggary and vagrancy, and their forms and means, both ancient and modern, and the latest amendment tightened the penalties and fines imposed on the perpetrators of the crime of begging or vagrancy, or both together. The amendment brought by Law No. 8 of 2019 in the provisions of the Penal Code 596- 597- 599- 604, requires us to study the phenomena of begging and vagrancy in an expanded and more in-depth study, based on the title of Chapter One of Chapter Ten of the Syrian Penal Code, "On crimes committed by dangerous persons." Because of their life habits" until the end of Article 604 thereof.

This is to find out what is meant by criminal danger, and how the Syrian penal legislator considered the beggar and the homeless to be dangerous people because of their lifestyle habits, in addition to raising many questions that must be answered, the most important of these questions being: What is the criminal danger that the Syrian legislator intended when he defined the term dangerous persons? What are the justifications that prompted the penal legislator to confront beggars and the homeless? To what extent are the crimes of begging and vagrancy linked to transnational organized crime? And was the Syrian penal legislator, through its legislative formulation and penal policy compared to the rest of the penal legislation of the various countries that criminalized begging and vagrancy, able to cover all New situations and means of begging and homelessness?

All this is to clarify the Syrian legislator's penal policy in criminalizing beggary and vagrancy, his punitive policy, and a comparison of his legal texts related to beggary and vagrancy with other legal texts of the penal legislation of countries. In order to reach a set of research results and proposals, the most important of which is the need to link the legal texts that criminalize beggary and vagrancy with reality, and make those legal texts more terrifying when applied to members of society, to prevent the aggravation and spread of beggary and vagrancy, to preserve the lives of community members, and to protect society. From any potential danger that may occur in the future.